
پولي ش�دن اينترنت ش�اد موضوعي است كه 
حدود يك ماه پيش س�ر و صداي زيادي به راه 
انداخت، ام�ا در نهايت با عقب نش�يني وزارت 
ارتباط�ات و وزارت آم�وزش و پ�رورش از اين 
ماجرا بنا ش�د لااقل ت�ا پايان امس�ال ماجراي 
پولي ش�دن ش�بكه اينترنتي دانش آموزان يا 
همان شاد به تعويق بيفتد. اما انگار پولي شدن 
اينترنت شاد تازه سرآغازي بر كسب درآمد از 
اين ش�بكه با حدود 15 ميليون كاربر است و به 
تازگي محتواهاي آموزش�ي پولي بر بستر اين 
شبكه عرضه مي شود و دانش آموزان مي توانند 
اين محتواها را بخرند و به آنها امتياز بدهند. اين 
ماج�را در عين حالي ك�ه مي تواند يك فرصت 
باشد و محتواهاي آموزش�ي برتر را در اختيار 
دانش آموزان قرار دهد، از سوي ديگر مي تواند 
يك تهديد هم به شمار بيايد و شكاف آموزشي 
را ميان دانش آم�وزان خانواده ه�اي متمول و 
دانش آموزان طبقات ضعيف و كساني كه قدرت 
خريد چنين محتواهاي ندارن�د، افزايش دهد 
و عدالت آموزشي را كه با اپيدمي كرونا و عدم 
دسترسي تمام دانش آموزان به سخت افزار مورد 
نياز براي آموزش آنلاين خدشه دار شده و با ترك 
تحصيل بخشي از دانش آموزان همراه بود، بيش 
از پيش دچار چالش كند، مگر آنكه با تدابيري 
بتوان اين محتواهاي آموزشي را همگاني كرد. 
پيدا شدن س��ر و كله كرونا همه چيز را تحت تأثير 
قرار داد و اتفاقاً يكي از حوزه هايي كه بيشترين تأثير 
را از سبك زندگي كرونايي پذيرفت، نظام آموزشي 
بود. آم��وزش آنلاي��ن در حالي در نظ��ام آموزش 
كشور جايگزين نظام س��نتي و كلاس هاي درس 
حضوري شد كه هنوز زيرساخت هاي سخت افزاري 
و نرم افزاري براي اين آموزش آماده نبود و معلمان 
هم به شيوه آموزش از راه دور تسلطي نداشتند. حالا 

با سپري شدن يك سال و نيم آموزشي در شرايط 
كرونا و در حالي كه رفته رفته اوضاع سخت افزاري و 
نرم افزاري آموزش آنلاين مهيا مي شود هر دم از اين 
باغ بري مي رسد و دولت و آموزش و پرورش مترصد 
درآمدزايي از ساختار شبكه آموزشي شاد هستند. 
بر اين اس��اس يك روز مجلس و وزارت ارتباطات 
پولي شدن اينترنت شاد را تصويب مي كنند و روز 
ديگر اين ش��بكه به فروش محتواهاي آموزش��ي 

اقدام مي نمايد. 
  تدريس خصوصي در شبكه اي عمومي !

شبكه شاد در ابتداي روي كار آمدنش با چالش هاي 
متعددي مواجه بود، اما اين چالش ها در نسخه هاي 
بعدي تا حدود زيادي بر طرف شد. نسخه سوم شاد 
علاوه بر رفع اختلالات نس��خه هاي پيش��ين يك 
ويژگي تازه دارد. سيدحسن  الحس��يني، مسئول 
شبكه دانش آموزي »شاد« گفت: همه معلمان در 
تمام دروس و موضوعات مورد علاقه شان مي توانند 
فيلم توليد و بارگذاري كنند و نمره لازم را بگيرند. 
دانش آموزان و تمام كارب��ران هم مي توانند به اين 
توليدات امتياز بدهند و محتوا هاي برتر معلمي و 

تدريس در شبكه شناخته شود.« 
حالا ظاهراً اين محتواهاي توليد ش��ده از س��وي 
معلمان تحت عنوان »تدريس برتر« به دانش آموزان 
فروخته مي ش��ود. محمد آزين،  پژوهشگر حوزه 
آموزش و پرورش و مدير مؤسسه مطالعات راهبردي 
تعليم و تربيت برهان در گفت وگو با »جوان« درباره 
فروش محتواهاي آموزش��ي در شاد مي گويد:» در 
آخرين نسخه شاد، محتواهايي كه معلمان توليد 
مي كنند در صورتي كه از سوي دانش آموزان بگيرد 
و بالا بيايد، در بخش تدريس برتر قرار گرفته و به 

دانش آموزان فروخته مي شود!«
 به گفته آزين اين بخ��ش اضافه بر تدريس آنلاين 
معلمان در ش��اد اس��ت و طبق روال بايد معلم در 

كلاس هاي درس آنلاين به صورت رايگان درسش 
را بده��د، اما در عي��ن حال براي معلم��ان امكان 
درآمدزايي ايجاد شده و اگر معلمي فيلم آموزشي 
با كيفيت تري تهيه كند مي تواند در اين بخش قرار 
دهد تا س��اير دانش آموزان به غير از دانش آموزان 

خودش هم از اين استفاده كنند. 
 محتواي تكميلي و كمك درسي 

محتوای توليدی توسط معلم چيزي شبيه تدريس 
خصوصي است و استفاده از آن  براي دانش آموزان 
خودش رايگان است، اما اگر محتواي توليدي وي 
امتياز بالايي بگيرد و در بخ��ش تدريس برتر برود 
ساير دانش آموزان بايد بابت دريافت اين محتوا پول 
بدهند. آزين معتقد است اين كار اجباري نيست، 
بلكه يك محتواي تكميل��ي و مانند كتاب كمك 
درسي است و همانطور كه دفتر تكنولوژي آموزشي 
به محتواها، كتاب ها يا ابزار كمك آموزشي مجوز 
مي دهد و اعتبار بخشي مي كند، اينجا هم آموزش و 
پرورش يك رگلاتوري انجام داده است و به خودي 
خود اشكالي ندارد و محتواهاي بي حساب و كتاب 
را ساماندهي مي كند، اما لازم است تا هزينه آن را 
پايين بياورند يا براي دانش آموزان مدارس دولتي يا 

مناطق محروم رايگان باشد. 
  رصد و نظ�ارت بر عملك�رد معلمان براي 

پيشگيري از كم فروشي در تدريس آنلاين 
موارد متعددي از كم  فروش��ي برخ��ي معلمان در 
تدريس آنلاين ب��راي بازاريابي تدريس خصوصي 
موضوعي است كه پيش از اين نيز »جوان« به آن 
پرداخته و گزارش هاي متعددي از اين رفتار معلمان 
را دريافت كرده ايم. حالا سؤال اينجاست كه با ايجاد 
امكان فروش محتواهاي تدريس برتر در شاد، آيا 
متمركز شدن روي توليد محتواهاي تدريس برتر 
براي كس��ب درآمد نمي تواند چالش كم فروشي 
برخي معلمان س��ر كلاس درس��ي خودش��ان را 

عميق تر كند؟ آزين در پاسخ به اين سؤال »جوان« 
مي گويد:» ش��ايد راه مقابله با چنين چالشي اين 
باشد كه غير از بررسي محتوا و امتياز به آن براي قرار 
گرفتن در رده تدريس برتر اين باش��د كه تدريس 
معلم در شاد هم رصد ش��ود و ببينند آيا اين معلم 
در كلاس خودش هم در همان حد تدريس مي كند 
و دانش آموزان و اولياي آنها از تدريس وي رضايت 

دارند يا خير؟«
از نگاه اين كارشناس آموزش و پرورش بايد يكي از 
شروط فعاليت در حوزه تدريس برتر اين باشد كه 
معلم به دانش آموزان خ��ودش خدمات با كيفيت 
بدهد و س��رريز آن را به دانش آموزان ديگر بدهد. 
حتي آموزش و پ��رورش مي تواند ب��راي اين كار 
بودجه اي در نظر بگيرد و هزينه  محتواهاي آموزشي 
را بپردازد تا هم معلمان به تدريس بهتر تش��ويق 
ش��وند و هم دانش آموزان بتوانند اين محتواها را 
رايگان دريافت كنند. البته مشروط بر اينكه بتوان 
ارزيابي مناس��بي از محتواهاي ارائه شده داشت. 
آزين معتقد است: » بالاخره بخش خصوصي وجود 
دارد و عده اي هم هستند كه براي اين خدمات پول 
مي دهند، اما بايد رگولاتوري آم��وزش و پرورش 
هم وجود داشته باشد تا هر محتوايي ارائه نشود و 
تحت اشراف وزارت آموزش و پرورش اين محتواها 

ارائه شود.«
  تجارتخانه آموزش و پرورش 

اما بسيج دانشجويي دانشگاه فرهنگيان به دنبال 
پولي شدن محتواي توليد شده در شبكه شاد براي 
دانش آموزان طي نامه اي به مس��ئولان مربوط به 
ويژه وزير آموزش و پرورش، خواستار پيگيري اين 
موضوع شد. در اين نامه خطاب به حاجي ميرزايي 
وزير آموزش و پرورش آمده است:»تا چه زماني بايد 
شاهد عدم شفافيت و پنهان كردن قرارداد هاي مالي 
شبكه شاد باشيم؟! به راستي وقت آن نرسيده است 
كه قدري جواب هاي پرابهام را براي خود نگه داشته 
و شفاف از رقم قراردادهايتان با اپراتور تلفن همراه 
رونمايي كنيد؟! آيا عضويت ميليون ها نفر دانش آموز 
و معلم در شبكه شاد با پشتيباني همراه اول، رايگان 
و در راه رضاي خدا صورت گرفته است؟! به نظر باز 
هم عزيزان وزارتخانه آمار ها را به اشتباه به سمع و 

نظر شما رسانده اند.«
در اين نامه با اش��اره به اصل ۳۰ قانون اساس��ي و 
تحصيل رايگان تأكيد شده اس��ت:» اضافه كردن 
بخش تدريس برتر به امكانات ش��بكه شاد همراه 
با اخذ پول از دانش آموزان، بدون كس��ب اجازه از 
معلم يا پرداخت ريالي از مبلغ اخذ شده را به وي، در 
كجاي قانون اساسي آورده اند؟! آيا باز هم آموزش را 
كالا فرض كرده و زحمات معلمان گرانقدر را به حراج 
گذاشته ايد؟! كاستي هاي صورت گرفته آموزشي در 
حق اين مردم شريف را با نگاه به جيب خودشان در 

اين شرايط اقتصادي جبران مي كنيد؟!«
در بخ��ش ديگ��ري از اي��ن نام��ه ب��ا تأكي��د بر 
اينكه، شبكه ش��اد را بايستي ش��بكه اجتماعي 
دانش آموزان بخوانيم ي��ا تجارتخانه وزارتخانه؟! 
آمده است:»شوراي تبيين مواضع بسيج دانشجويي 
دانشگاه فرهنگيان به جد از وزير محترم آموزش و 
پرورش و مسئولان اين شبكه مطالبه مي نمايد تا 
ضمن شفاف سازي مسائل مالي شبكه شاد، شبكه 
شاد را صرفاً محلي براي آموزش و پرورش بدانند و 

نه كسب درآمد هاي اينچنيني!«
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رئيس مركز تربيت محيط بان سازمان محيط زيست در روز ملي محيط بان از تعطيلي دانشكده محيط باني خبر داد

انحلال دانشكده محيط زيست با نيم قرن قدمت

تدریس پولی در شبكه رایگان  شاد!
»شاد« قرار بود عدالت آموزشي را بگستراند، اما اكنون با پولي شدن بر فاصله طبقاتي آموزشي دامن مي زند

سازمان محيط زيست 

عليرضا سزاوار
با انحلال دانش�كده   گزارش  2

و  محي�ط ب�ان��ي 
محيط زيس�ت، در زمين�ه تربي�ت محيط بان 
متخصص با مشكلات جدي روبه رو است. ديروز 
به مناس�بت روز ملي محيط  ب�ان، خبر انحلال 
دانشكده محيط زيست رسماً اعلام شد! اتفاقي 
كه موجب شد امكانات و فضاي آموزشي مناسب 
براي تربيت نيروهاي محيط بان از دست برود. 
دانش��كده محيط زيس��ت كرج زير نظر سازمان 
حفاظ��ت محيط زيس��ت اداره مي ش��د. طب��ق 
مصوبه دولت هم مؤسس��ات آموزشي وابسته به 
دستگاه هاي اجرايي بايد منحل و در دانشگاه هاي 
وزارت علوم ادغام مي شدند. همين مصوبه منجر 
به تعطيلي اين دانش��كده و ايجاد خلأ در تربيت 

محيط بان شد. 
   تعطيلي با 50 سال تجربه

دانش��كده محيط زيست اواخر س��ال ۱۳۵۰ و با 
عنوان آموزشكده محيط زيست تأسيس شد. هدف 
از راه اندازي اين مركز آموزش عالي، تأمين و تربيت 
نيروي انساني متخصص و ماهر براي حوزه محيط 

زيست كشور بود. 
از س��ه س��ال قبل صحبت از انحلال دانش��كده 
محيط زيست بود و همين قضيه موجب شده بود 
تا دانش��جويان و كاركنان اين نهاد بارها دس��ت 
به اعت��راض بزنن��د. در يكي از همي��ن تجمعات 
بود كه رئيس دانش��كده محيط زيس��ت خطاب 
به دانش��جويان گفت كه »چيزي ب��ه نام انحلال 
دانش��كده در دس��تور كار نيس��ت و واژه انحلال 
تفسيري است كه بعضي افراد از تغيير مأموريت 
دانشكده انجام مي دهند. قرار است اين دانشكده 
به سمت تمركز بيش��تر روي دوره هاي آموزش 
محيط باني و آموزش پرس��نل برود و اين موضوع 

قبلًا نيز سابقه داشته و بناست پررنگ تر از گذشته 
شود. « س��خناني كه با انحلال دانشكده، غلط از 

آب درآمد. 
اين دانشكده علاوه بر تربيت دانشجويان، دوره هاي 
تخصصي - آموزشي براي محيط بان محيط زيست 
هم برگزار مي كرد؛ دوره هايي كه تأثير بسيار زيادي 
در حفاظت از مناطق چهارگانه و حتي حفظ جان 

محيط بانان در مقابل متخلفان داشت. 
رئيس مرك��ز آم��وزش محيط زيس��ت و تربيت 
محيط بان س��ازمان حفاظت محيط زيست، روز 
گذشته به مناسبت روز محيط بان درباره چرايي 
منحل شدن دانش��كده محيط زيس��ت به ايسنا 
گفت: مصوبه سال ۱۳۹۸ ش��وراي عالي اداري، 
دستگاه هاي اجرايي كشور را از داشتن واحدهاي 
آموزش عالي مس��تقل منع كرد. پ��س از آنكه ما 
دوره هاي بدو خدمت را براي محيط بانان شاغل در 

اين دانشكده برگزار كرديم، مجوز جديدي براي 
پذيرش دانشجو در رشته محيط باني براي ما صادر 
نش��د. از اين رو طي نيمه دوم سال گذشته بحث 
انحلال دانشكده محيط زيست مطرح و امسال به  

طور رسمي منحل شد. 
  نبود آموزش منسجم و همزمان

آرش يوس��في در ادامه تصري��ح مي كند: درحال  
حاض��ر در مح��ل دانش��كده محيط زيس��ت و 
محيط بان��ي، اداره كل حفاظت محيط زيس��ت 
اس��تان البرز مستقر شده و متأس��فانه امكانات و 
فضاي آموزشي اين دانشكده از دست رفته است. 

دانشكده محيط زيس��ت با عنوان »مركز آموزش 
محيط زيس��ت و تربيت محيط ب��ان« در چارت 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت جاي داشت. با 
انحلال اين مركز هم تاكنون فضاي��ي براي ارائه 
آموزش هاي لازم به محيط بانان به صورت متمركز 

ايجاد نشده است. 
در واقع تربيت محيط بان هم اكن��ون در اختيار 
محيط زيست هر استان اس��ت و انتقادات زيادي 
به ش��يوه هاي اخي��ر آموزش محيط ب��ان مطرح 
شده است؛ چراكه آموزش هاي محيط باني مانند 
هر رشته ديگري بايد به صورت منسجم و همزمان 
پيش رود نه آنكه هر اس��تان به فراخور بودجه و 
امكانات خود اين دوره هاي تخصصي را برگزار كند 

يا به تعويق بيندازد. 
  محيط بان اطلاع دقيقي از كار خود ندارد

رئيس مرك��ز آم��وزش محيط زيس��ت و تربيت 
محيط بان سازمان حفاظت محيط زيست نيز بر 
اين باور است كه بايد بستر مناسبي مانند دانشكده 
محيط زيست براي ارائه آموزش محيط بانان وجود 
داشته باشد. يوسفي حتي مي گويد كه اين مركز 
پيگير شكل گرفتن آموزش هاي ملي محيط باني 
و دولت نيز در حال  بررسي اين موضوع است، اما با 
توجه به شرايط كشور و تغيير و تحولات پيش رو 

بايد ديد كه اين موضوع به كجا خواهد رسيد. 
رئيس مرك��ز آم��وزش محيط زيس��ت و تربيت 
محيط بان تصريح ك��رد: در ح��ال  حاضر جذب 
محيط بان در كشور بر اساس مدرك ديپلم است. 
به  همي��ن دليل هنگامي  كه محيط بانان ش��روع 
به كار مي كنند اطلاعات دقيقي درمورد كاري كه 
بايد انجام بدهند، ندارند. از اين رو در مرحله اول 

آموزش هاي مقدماتي به آنان ارائه مي شود. 
يوس��في در ادامه صحبت هايش ب��ا بيان اينكه 
متأسفانه در حال حاضر آموزشي براي محيط بانان 
در سطح ملي ارائه نمي ش��ود، توضيح مي دهد: 
متأس��فانه در حال  حاض��ر رش��ته محيط باني 
به صورت آكادميك در ايران تدريس نمي ش��ود 
و ما در زمينه تربيت نيروي متخصص محيط باني 

دچار خلأ هستيم. 

برگ سبز پليس سند رسمي است
رئي�س دي�وان عدال�ت اداري گفت: به ض�رس قاطع برگ س�بز 
پليس س�ند رس�مي اس�ت، ام�ا در قان�ون ذكر ش�ده ك�ه براي 
جلوگيري از مش�كلات بع�دي كه در خري�د و فروش ه�ا ممكن 
است رخ دهد، بهتر اس�ت به دفاتر اسناد رس�مي مراجعه كنند. 
مدت ها بود كه بر سر اينكه برگ سبز پليس سند محسوب مي شود يا نه 
بين نيروي انتظامي و كانون سردفتر داران بحث و جدل بود. در نهايت 

روز گذشته رئيس ديوان عدالت اداري حق را به نيروي انتظامي داد. 
رئيس ديوان عدالت اداري در نخس��تين نشست خبري خود با اصحاب 
رس��انه به مناس��بت هفته قوه قضائيه اظهار كرد: در اجراي اصل ۱۷۳ 
قانون اساسي، ديوان عدالت اداري به عنوان يكي از افتخارات جمهوري 
اسلامي در س��ال ۱۳۶۱ تأسيس ش��د. ما افتخار مي كنيم كه اين نهاد 
براي تظلم خواهي همه آحاد مردم تش��كيل شده اس��ت. در واقع ديوان 
عدالت اداري تشكيل شده تا هر جا حق هر ايراني توسط قدرت حاكمه 
و حاكميت تضييع شد، به آن رسيدگي كند و در بسياري از كشورها اين 

نهاد وجود ندارد. 
مصدق در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه آيا رأي ديوان عالي در ارتباط با 
موضوع برگ سبز خودرو اعلام مي كند كه برگ سبز خودرو همان سند 
مالكيت است يا خير، افزود: برگ سبزي كه توسط نيروي انتظامي صادر 
مي شود، سند است؛ چراكه توسط مقامات مسئول صادر شده است، اما 
موضوعي كه در اين پرونده داراي ابهام اس��ت، مس��ئله اي بود كه گفته 
مي شد بعد از صدور برگ سبز حتماً بايد به دفاتر مراجعه كرد كه ما در اين 
زمينه موارد مختلفي داريم؛ تقاضاي تحقيق را در اين زمينه داده ايم و در 

اولين فرصت اعلام مي كنيم. 
رئيس ديوان عدالت اداري تأكيد كرد: به ضرس قاطع برگ سبز پليس 
سند رسمي اس��ت، اما در قانون ذكر شده اس��ت كه براي جلوگيري از 
مشكلات بعدي كه در خريد و فروش ها ممكن است رخ دهد، بهتر است 
به دفاتر اسناد رسمي مراجعه كنند.  حجت الاسلام محمد مصدق درباره 
ساختار كنوني ديوان عنوان كرد: ديوان عدالت اداري با هفت معاونت اداره 
مي شود كه سه معاونت آن مربوط به شعب دادگاه ها مي شود كه عبارتند از 
معاونت امور اقتصادي، امور استخدامي، كار و تأمين اجتماعي كه هر كدام 
شعب خودشان را دارند. در حال حاضر ۷۵ شعبه دادگاه و ۱۲۰ قاضي در 

ديوان عدالت اداري مشغول هستند. 
وي با تأكيد بر تلاش ديوان براي پيش��گيري از ايجاد پرونده در ديوان و 
حل مسائل در نهادهاي اداري اظهار كرد: ما در خصوص مرخصي زايمان 
حدود ۱۵ هزار پرونده در طول يك سال داشتيم كه با پيگيري جدي و 
مصوبه دولت درباره آن اين مشكل حل شد. در حال حاضر حدود ۱۸ هزار 
پرونده در طول سال در ارتباط با ماده ۱۰۰ شهرداري داريم كه اگر اين 
ماده ۱۰۰ اصلاح شود، مش��اهده مي كنيم كه مشكلات مردم در همان 

شهرداري حل مي شود و از ورود پرونده به ديوان جلوگيري مي شود. 
مصدق در ادامه درباره ضمانت اج��راي آراي ديوان عدالت اداري گفت: 
اين تصور غلطي است كه بين مردم ايجاد ش��ده كه آراي ديوان عدالت 
اداري اجرا نمي شود؛ چراكه بيش از ۹۰ درصد احكام صادره از دادگاه هاي 
ديوان عدالت بدون هيچ گونه تنش��ي اجرا مي شود، ممكن است حدود 
۱۰ درصد براي اجراي آن مشكل باش��د كه البته اين مشكل به نهادها 
و سازمان ها بر مي گردد كه به عنوان مثال براي اجراي حكم در آن بازه 
زماني آمادگي ندارند.  وي با اش��اره به يكي از احكام ديوان در ارتباط با 
بازنشستگي ۲۰ ساله مشاغل سخت و زيان آور گفت: قوانين متعددي در 
اين خصوص وجود دارد كه ما از مجلس درخواست كرديم اين موضوع 
ساماندهي شود؛ چراكه ديوان عدالت اداري مرجع قانون گذاري نيست و 

مرجع اجراي قانون است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

افزایش 19 درصدي 
بيماران سرپایي كرونا
آيا موج پنجم در راه است ؟!

دوباره زنگ خطر گسترش ش�يوع كرونا به صدا در آمده است. روند 
كاهشي بستري بيماران در برخي اس�تان ها متوقف و روند صعودي 
بستري ش�دگان مثبت در برخي ديگر از اس�تان هاي كش�ور، زنگ 
خطر جدي ب�راي مديريت اپيدمي در كش�ور اس�ت. ع�لاوه بر اين 
آمار بيماران سرپايي كرونا در هفته گذش�ته 19 درصد رشد داشته 
اس�ت. وضعيت قرم�ز كرونايي در ن�وار جنوبي كش�ور همچنان در 
حال گسترش است و استان هاي سيستان و بلوچستان، هرمزگان، 
كرمان و بوش�هر ب�ا افزايش ج�دي تع�داد بيماران بس�تري مثبت 
مواجه هس�تند. انگار خطر موج پنجم كرونا بيخ گوش�مان اس�ت. 
تاخت و تاز كرونا جدي تر شده است. در ۲4 ساعت منتهي به روز سه شنبه 
اول تيرماه ۱4۰۰ و بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، ۱۱ هزار و ۷۱۶ 
بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي شد كه هزار و ۲۷۸ نفر 
از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۳ ميليون و 
۱۱۷ هزار و ۳۳۶ نفر رس��يد.  در همين زمان، ۱۱۶ بيمار كوويد۱۹ جان 
خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان اين بيماري به ۸۳ هزار و ۲۱۷ 
نفر رسيد. تا كنون ۲ ميليون و ۷۷۱ هزار و ۷۰۵ نفر از بيماران  بهبود يافته 
يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۳ هزار و ۲4۹ نفر از بيماران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. در حال حاضر ۲۲ شهر كشور در وضعيت قرمز، ۱۷۵ شهر در 

وضعيت نارنجي، ۲۵۱ شهر در وضعيت زرد قرار دارند. 
   افزايش 19 درصدي آمار بيماران سرپايي

سيما سادات لاري، سخنگوي وزارت بهداش��ت درباره وضعيت بيماري 
كوويد ۱۹ در كش��ور  گفت:» در هفت��ه چهارم خرداد ماه ش��اهد كاهش 
۲/ ۲ درصدي در موارد بس��تري مثبت و كاه��ش ۸/۶ درصدي در تعداد 
فوت شدگان بيماري نسبت به هفته ماقبل در كشور بوده ايم. به  رغم مشاهده 
روند كاهشي در موارد بستري و فوتي در هفته گذشته، متأسفانه آمار تعداد 

بيماران سرپايي مثبت افزايش ۱۹ درصدي را نشان مي دهد.«
لاري ادامه داد:» وضعيت قرمز كرونايي در نوار جنوبي كشور همچنان در 
حال گسترش است و استان هاي سيستان و بلوچستان، هرمزگان، كرمان و 

بوشهر با افزايش جدي تعداد بيماران بستري مثبت مواجه هستند.«
به گفته وي توقف روند كاهشي بستري بيماران در برخي استان ها و ايجاد 
روند صعودي بستري شدگان مثبت در برخي ديگر از استان هاي كشور، 

زنگ خطر جدي براي مديريت اپيدمي در كشور است. 
جليل كوهپايه زاده، رئيس دانشگاه علوم پزشكي ايران درباره پيش بيني 
از وضعيت كرونا در روزهاي آتي با توجه به برخ��ي تجمعات در روزهاي 
گذشته اظهار كرد:» با توجه  به تمهيداتي كه انديشيده شده بود، پيش بيني 
موج ديگري نبايد داشته باشيم. گزارشاتي كه در سطح ملي هم واصل شد 
حكايت از انجام مراقبت هاي بهداشتي در اغلب شعب اخذ رأي داشت، اما 
مناطقي كه ازدحام ش��كل گرفته امكان افزايش رخ��داد هم وجود دارد. 

پيش بيني خيلي سخت است و بايد به رفتار ويروس هم نگاه كنيم.«
وي افزود:» بيش��تر نگراني ما بر ويروس جهش يافته هندي است كه در 
مناطق جنوبي كشور و حتي مواردي در پايتخت هم مشاهده شده است. 
جهش آفريقاي جنوبي هم در كشور ما چندان گسترش نداشته است. در 
صورت بروز پيك پنجم، بيشترين احتمال بروز پيك با نوع جهش يافته است 
كه ايمني جامعه هم ممكن است نسبت به آن متفاوت باشد يا واكسيناسيون 
به شكل كامل در مقابل آن اثر نداشته باشد. البته پيش بيني محققان اين 
است افرادي كه واكسينه شدند كمتر مبتلا شوند ولي هر جهشي مي تواند 
يك خطر براي گسترش ويروس باشد. در حال حاضر استان تهران را در 
معرض خطر نمي بينيم، اما در كل كشور به ويژه استان هاي جنوبي وضعيت 

متفاوت است و بايد مراقب باشيم.«
رئيس دانشگاه علوم پزشكي ايران در عين حال با ابراز نگراني از سفرها در 
تابس��تان  ادامه داد:» با اتمام امتحانات دانش آموزان، آغاز برخي سفرها و 
نزديكي به كنكور سراسري، تحركات اجتماعي افزايش مي يابد كه خود 
عاملي تهديد آميز براي گس��ترش بيماري است و ما بيشتر نگران انتقال 

ويروس مي شويم.«
   كندي روند نزولي كرونا

پيام صابريان، رئيس اورژانس تهران اما معتقد اس��ت:» روند نزولي ابتلا و 
فوتي هاي ناشي از كرونا كند شده و شرايط ش��كننده است.« وي تأكيد 
مي كند:»سرعت پايين آمدن آمار ابتلا و مرگ و مير خيلي كمتر شده است. 
در دوره هاي قبلي آمار فوتي دو رقمي مي شد، اما در اين دوره ممكن است 
به سطح ثابت فوتي روزانه ۱۰۰ تا ۱۵۰ نفر برسيم.« حالا با اين اوصاف بايد 

ديد آيا موج پنجم كرونا در راه است؟!

واي  كه چقدر از سلبريتي ها مي گويند و چقدر از سلبريتي ها 
مي شنويم!

بتي س�اخته اند از هنرپيش�ه ، فوتباليس�ت ، خواننده و شاخ 
اينستاگرام. . . كه آن سرش ناپيداست. 

مجري دورهمي از آنان مي پرسد چرا ازدواج نمي كنيد؟ 
»دوست دارم شناسنامه ام سفيد باشه/ الان به خودم فكر كنم، 
كافيه/ فكر كنيد يكي بياد كه ديگه نمي ره/ احس�اس مي كنم 
مسئوليت زيادي داره/ زوده! 34 سال و 10 ماه/ توي اوضاع كرونا 

كي زن مي گيره!«
فكر كنيد بسياري از سلبريتي ها هرگز ازدواج نمي كنند و پيش 

آنان حرف از خانواده، حرف مفت است. 
. . . حالا سبك زندگي آنها شده، الگوي جوانان جامعه!

جواني كه با خود مي گويد اينكه خداي ثروت و شهرت است، از 
ازدواج فراري است؛ منِ يك لا قبا بروم پاي سفره عقد؟!

سكوت مي كنم؛ با اينكه دنيايي سخن در سينه دارم!
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اجراي طرح تاب آوري  اجتماعي
 در 11۰۰ نقطه كشور 

از  وخان�واده  زن�ان  ام�ور  در  رئيس جمه�وري  مع�اون 
اج�راي ط�رح ارتق�اي ت�اب آوري اجتماع�ي در ه�زارو100 
نقط�ه بس�يار آس�يب پذير در دول�ت دوازده�م خب�ر داد. 
معصومه ابتكار گفت: اهميت توان افزايي اقتصادي زنان كارآفرين در 

گرو اتصال نخبه ها به همديگر است. 
معاون رئيس جمهوري در امور زنان وخان��واده تأكيد كرد: توان افزايي 
زنان در دول��ت دوازدهم از موضوع عدالت جنس��يتي آغ��از و با ۱۷۶ 

شاخص در ۳۱ استان انجام شد. 
معاون رئيس جمهور  افزود: برنامه ريزي هاي مختلف در جهت الگوسازي 
براي زنان سرپرس��ت خانوار و زناني كه در حاش��يه ش��هرها زندگي 

مي كنند، طراحي و اجرا كرديم كه نتيجه خوبي گرفتيم. 
ابتكار اقدام ديگر صورت گرفته توسط معاونت را طرح ارتقاي تاب آوري 
اجتماعي اعلام ك��رد و گفت: اين ط��رح در هزارو۱۰۰ نقطه بس��يار 
آسيب پذير اجرا شد كه با اجراي آن، جامعه هدف احساس تغيير بسيار 
كرد و براي عبور بهينه از آس��يب ها و عدم بازگشت، تلاش شد كسب 
و كار و فعاليت اقتصادي اولويت قرار گيرد؛ اينجاست كه صندوق هاي 

خرد و تشكل ها وارد مي شوند و كار را به عهده مي گيرند. 
وي افزود: فعاليت ها عمدتاً بر پايه ارتقاي توانمندي ها و پايدار شدن 
كسب و كارها است تا به زنان روستايي و عشايري كه پايه اطلاعات 
ضعيفي دارند، در همه عرصه ها بهره  اطلاعات��ي بدهيم كه بهترين 
وسيله براي رسيدن به اين هدف اس��تفاده از اينترنت و فرصت هاي 

آن است. 
ابتكار  با ابراز اميداوري از اينكه اين شبكه س��ازي ها در آينده هم ارتقا 
يابد و زمين نماند، يادآور ش��د: در مورد بحث وثيقه جهت دريافت وام 
زنان سرپرست خانوار و كارآفرين بسيار تلاش كرديم تا سهام عدالت به 
عنوان وثيقه قرار گيرد، اما عملًا بخشنامه هاي صادر شده، دستورالعمل 

اجرايي ندارند كه اميدواريم اين ضرورت به زودي حل شود. 

آغاز طرح » نذر آب 4«
 در شهرهاي كم آب

دبير كل جمعيت هلال احمر گفت: امسال طرح »نذر آب 4« از ابتداي 
تير تا پايان ش�هريور ماه در 15 شهرستان اس�تان هاي سيستان 
و بلوچستان، هرمزگان، خراس�ان جنوبي و كرمان اجرا مي شود. 
محمدحسن قوسيان مقدم ديروز در نشست خبري اجراي طرح نذر آب 
4 افزود: اين طرح  براي چهارمين سال متوالي در استان هايي كه دچار 
مشكل كم آبي هستند در دستور كار قرار گرفته است. هشت شهرستان 
در سيستان و بلوچستان، سه شهرستان خراسان جنوبي، دو شهرستان 
هرمزگان و دو شهرس��تان در جنوب كرمان در طرح نذر آب 4 پوشش 
داده خواهند شد.  قوسيان مقدم با بيان اينكه طرح نذر آب فقط تأمين 
آب آشاميدني نيس��ت، اظهار كرد: اين طرح ها در سه محور سلامت و 
بهداشت، معيشت و خدمات عمراني در حال اجراست. تحويل بسته هاي 
بهداش��تي، اعزام تيم هاي تخصصي و پزش��كي، توزيع بسته هاي مواد 
غذايي و ايجاد زيرساخت هاي عمراني شامل ساخت و تجهيز تأسيسات 
آبي به منظور ايجاد دسترسي پايدار به آب شرب، شيرين سازي و قابل 
ش��رب كردن آب موجود در مناطق و لايروبي قنات ها و رودها از جمله 
اقدامات اين طرح كشوري است.  دبير كل جمعيت هلال احمر در اين 
مراسم گفت: در س��ال هاي گذش��ته اين طرح با كمك هاي مردمي و 
خيران، موفق به آبرساني به مناطق محروم كشور شد و امسال با فراخوان 
عمومي از همه مردم و عمومي شدن كمك ها، طرح ابعاد بيشتري پيدا 
مي كند. سال گذشته اين طرح با اعتبار ۱۲۰ ميليارد ريال اجرا شد كه 
۱۰ ميليارد ريال در بخش خدمات درماني، ۸۰ ميليارد ريال در بخش 

حمايتي و بقيه در ساير خدمات هزينه شده است. 
قوسيان مقدم از اعزام ۷۱4 تيم پزش��كي به مناطق محروم خبرداد و 
تصريح كرد: ارسال و تجهيز ۱۳۶۵ تانكر آب، توزيع 44۰ هزار بطري 
آب، توزيع ۱۵ هزار و ۷۰۰ مورد اقلام دارويي و بهداشتي و توزيع ۱۳۷ 
ميليارد ريال بسته هاي معيش��تي به ۱۰۷ هزار نفر، از جمله اقدامات 

جمعيت هلال احمر در سه سال اجراي اين طرح است. 
وي ادامه داد: ب��ا توجه به اع��لام عمومي اين طرح در س��ال جديد و 
بهره مندي از س��امانه  #۷۲4* و س��اير نهادهای درگي��ر در موضوع 
اميدواريم تا اين طرح نس��بت به س��ه سال گذش��ته وسعت خدمات 
بيشتري داشته باش��د.  جمعيت هلال احمر جمهوري اسلامي ايران، 
پويش ملي نذر آب را از س��ال ۱۳۹۷ به منظور ارتقاي سطح سلامت 
آب شرب و رفع مش��كلات زيس��تي خانوارهاي مناطق محروم كه با 
خشكس��الي مواجه هس��تند، آغاز كرد. وضعيت خشكسالي و كاهش 
بارندگي دو عامل انتخاب اين استان ها براي اجراي اين طرح هستند. 

كبري فرشچي


